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The mission of the Ministry of Environment/Egyptian Environmental Affairs Agency (EEAA) is to protect human 
health and the environment. Since 1982, EEAA has been working for a cleaner and healthier environment for the 
Egyptian people.

The third phase of the Egyptian Pollution Abatement Programme (EPAP III) is a major initiative of the Ministry of 
Environment/EEAA to help industry improve performance and comply with environmental regulations.  A package 
of loans and grants, totaling 145 million euros, is supported by the European Investment Bank (EIB), the French 
Development Agency (AFD), KFW Development Bank, the European Union (EU) and the Government of Egypt.

EPAP III is managed by the Ministry of Environment/EEAA with a Project Management Unit (PMU) established for 
day to day management.  The National Bank of Egypt (NBE) is the Apex Bank responsible for financial management 
and participating banks include Qatar National Bank (QNB), Commercial International Bank (CIB) and the Industrial 
Development and Workers Bank of Egypt (IDBE).  Funding is available for industrial establishments throughout 
Egypt.

For financing, proposed projects shall:

1. Address one of the following:

• Treatment of air emissions and wastewater; 
• In-process modifications and cleaner production; 
• Industrial solid waste management (at facility only); and
• Work environment.

2. Move from non-compliance to regulatory compliance with respect to the target pollutant being addressed by 
the project.

3. Decrease pollution loads by >50% percent of at least one target pollutant of priority to the enterprise.  Not 
applicable to work environment projects.

4. Be technically and environmentally feasible.

5. Be implemented in an industrial facility that has been operating for more than 5 years.

6. Have a pay-back period of more than 2 years.

Introduction

Eligibility Criteria 

Industrial enterprises interested in EPAP III funding should:

1. Submit a completed application form to the PMU.

2. Submit a credit worthiness certificate for the loan value of the project from the National Bank of Egypt or one 
of the participating banks.

3. Upon preliminary PMU acceptance of the project prepare and submit the technical studies, which include: a) 
feasibility study for the proposed sub-project; b) Environmental Impact Assessment (EIA) of sub-project including 
an evaluation of Best Available Technologies (BAT) for EIA approval; and c) a Compliance Action Plan (CAP).  The 
CAP should set out a time bound plan to implement all actions necessary for the facility to reach full environmental 
compliance and will be subject to EEAA approval.

4. Prepare bidding documents, issue the tender, evaluate received offers and award the contract to the lowest 
technically acceptable offer according to the EPAP III procurement procedures.  Basic procurement principles o f 
fairness, transparency, efficiency and economy should apply. Copies of bids and bid evaluation report to be sent 
to the PMU for no objection.

5. Sign a sub-loan agreement with one of the EPAP III banks and sign a Technical Agreement with the Egyptian 
Environmental Affairs Agency.

6. Implement and operatethe project to fulfill the Technical Agreement conditions. 

7. Monitor and report emissions for 12 months after commissioning of the project

 

Responsibilities of the industrial companies



Industrial enterprises may borrow up to 90% of the project investment costs, such amount being the Project Eligible 
Cost (PEC).  A 10% grant of the loan amount will be paid upon verification that agreed environmental objectives 
have been met after 12 months monitoring from project commissioning.

An additional 10% grant of the PEC will be given for financially non-viable projects (negative NPV and <10% IRR).  
The grant will be paid directly to contracted suppliers and is not repayable unless the project does not achieve the 
agreed environmental objectives.

Credit conditions for loan facility

Projects that result in expanded production capacity will be fully supported provided the expansion does 
not exceed 10% of the design capacity (prior to investment).  Projects may be supported on a prorated 
grant basis if the expansion exceeds 10% up to a maximum 60% expansion.

Items not eligible for financing include taxes, duties, land, operating costs, management charges and 
costs not directly related to the project investment.

Interest rate:

Grace period:

Loan repayment period:

Maximum financing for project:

Minimum financing for project:

EPAP III banks:

Project Eligible Cost (PEC):

Grant:

Loan:

Up to 90% of the project investment costs.

20% of PEC for financially non-viable projects achieving 
environmental objectives. 

10% of PEC for financially viable projects achieving 
environmental objectives.

About 90% of the PEC for financially non-viable projects.
100% of the PEC for financially viable projects.

Foreign loans: 
Libor/Euribor 6 months + 2-3%, plus up to 1‰ (one per mill) 
monthly commission on highest debit balance.

Local Currency: 
Lending corridor + 1-2%, plus up to 1‰ (one per mill) monthly 
commission on highest debit balance.

1-2 years

5-8 years

EUR 15 million or equivalent

EUR 0.2 million or equivalent 

Apex Bank :    National Bank of Egypt (NBE)
Participating Banks:   QNB, CIB, IDBE



Basic documentation required by banks

1. Applicant submits completed application form to the Program Management Unit (PMU) at Egyptian Environmental 
Affairs Agency (EEAA).

2. PMU notifies the Applicant and its nominated EPAP III bank about the preliminary evaluation of the application 
form.

3. Applicant submits a “Credit Worthiness Certificate” for the loan value of the project from National Bank of Egypt 
or any participating bank. 

4. PMU provides a preliminary approval for the project within 15 days if it meets eligibility conditions from the 
date of receiving the credit worthiness certificate.

5. Preparation of the environmental feasibility study (in accordance with EPAP III guidelines), CAP and EIA by the 
Applicant to start within 15 days after receiving PMU preliminary approval.

6. After receiving PMU approval of the technical studies, Applicant to prepare bid documents including technical 
specifications based on the environmental feasibility study.

7. During the preparation of the bid document, detailed financial terms and conditions shall be agreed between 
the loan recipient and the selected EPAP III banks.

Project procedures

As part of loan processing the following basic documentation will be required:

1. A formal request from the company for the required facility including the preliminary approval from the PMU.

2. Full set of the Borrower's relevant legal documents. (i.e. new commercial register, tax card, GAFI decree for 
establishment the company and all amendments).

3. Detailed information about the company's owners and management.

4. Stamped letter from the external auditor regarding the tax and social insurance position, including a copy of 
the last paid social insurance receipt.

5. Last 3 years audited financial statements.

6. Feasibility study of the proposed project.

7. Court confirmation stating the absence of provisions for bankruptcy or protests.

Technical Agreement 

The loan recipient shall sign a Technical Agreement with EEAA for project implementation and agree to comply 
with the following:

1. Achieve the environmental objectives according to the agreed indicators and implement the Compliance Action 
Plan as per the EEAA approved time schedule.

2. Implement the sub-project within the agreed scope, schedule and cost and in accordance with conditions of 
the EIA approval.

3. Establish a programme for monitoring and evaluation by:

• Compiling relevant project performance data and submit to the PMU.

• Implementing 12 months self-monitoring of emissions after project commissioning and submit results                                        
quarterly to the PMU.

• Assist the PMU in conducting field visits to monitor and evaluate the project.

• Assist EEAA to monitor and assess project impacts for 3 years after verification that environmental  objectives 
were met.

4. Allow EEAA/PMU to publicise the results of the sub-project and lessons learned.



Ministry of Environment
Egyptian Environmental Affairs Agency
Egyptian Pollution Abatement Project (EPAP III)
30 Misr Helwan Agriculture Road, Maadi. Cairo.
Tel:02 2524 7227 - Fax: 02 2526 1419 

National Bank of Egypt (Apex Bank)
National Bank of Egypt Tower
International Financial Services Division / EPAP III Unit
1187 Corniche El Nil, 31st floor south tower -Cairo
Tel: 02 2594 5245 - Fax: 02 2594 5535
Email: inter-loans@nbe.com.eg 

Participating Banks:

CIB
Nile Tower Building
21/23 Charles De Gaulle St, Giza. 
Tel: 02 3747 2877

QNB
Champollion Rd, 
Qasr El Nile, Cairo.
Tel: 02 2770 7799

Industrial Development & Workers 
Bank of Egypt
110 El Galaa St. –Azbakia – Cairo
Tel: 02 2577 9188

More information
More information can be obtained from:

8. Applicant to issue the bid, receive offers, prepare bid evaluation report and award the contract to the lowest 
technically acceptable bidder according to EPAP III procurement procedures.  Copies of the bid document and bid 
evaluation report (including bid offers) shall be sent to the PMU for no objection.

9. The loan agreement with National Bank of Egypt or one of the participating banks and the Technical Agreement 
with EEAA are prepared and finalized.

10. Loan recipient signs contract with awarded supplier.

11. PMU will monitor and evaluate project implementation and EPAP III bank will ensure financial disbursement 
according to EPAP III requirements.

12. Enterprises to self-monitor project emissions for 12 months after project commissioning and report results 
quarterly to the PMU. Agreed project performance data before and after implementation to be provided to the 
PMU.

13. Verification monitoring will be undertaken quarterly by EEAA to ensure industrial enterprises are meeting 
their commitments under the signed Technical Agreement.

14. Following four successive quarters of proven performance, EEAA will issue a compliance certificate that 
allowsthe selected EPAP III bank to release the grant.

Note that the contents of this brochure are for general information purposes only.



 

 

Applicant submits application form to EPAP III PMU.

Applicant requests credit worthiness from one of the 
EPAP III banks and submits to PMU.

Preliminary approval for the proposed project by PMU

The technical studies are approved by PMU

PMU no objection on procurement

Final approval from PMU
Sign Technical Agreement with EEAA
Sign loan agreement with selected EPAP III bank

Project implementation:
1. Sign contract with the awarded supplier;
2. Implement the project.

Monitoring and Evaluation
1. Implement self-monitoring plan and report quarterly 
     to PMU.
2. EEAA quarterly spot verification.

Environmental objectives achieved 
and grant released

Reject if the proposed project is not 
technically eligible and/or the company is 
not credit worthy

Apex Bank/Participating Banks undertake credit study
Procurement Procedures:
1. Prepare technical specification and bid documents;
2. Issue tender and receive offers;
3. Bid evaluation ant contract award.

Grant not approved if environmental 
objectives are not achieved

Reject if procurement does not comply with 
EPAP III procedures or if the applicant does 
not receive final credit approval from the 
bank.

Reject if the technical studies are not 
approved by PMU

 Loan and Grant Facility

Applicant to prepare technical studies:
1. Environmental Feasibility study;
2. Compliance Action Plan (CAP);
3. Environmental Impact Assessment  (EIA).



 الإجـراءات والإشتـراطات
 الخــاصة

 بإتاحة التمويل للمشرعات البيئية
 بغـرض تحـسين البيئة

(قـرض / منـحة)

برنامـج التحكم فـي 
التـلــوث الصـناعـي

البنك الرائد:



تتمثل أهداف وزارة البيئة/ جهاز شئون البيئة في ح­ية البيئة وصحة المواطن المصري، حيث يعمل جهاز شئون البيئة منذ تأسيسه عام 

١٩٨٢ من أجل خلق بيئة نظيفة وصحية من أجل المواطن المصري. 

برنامج التحكم فى التلوث الصناعى – المرحلة الثالثة (EPAP III) يعد واحد من أهم المشروعات بوزارة البيئة المصرية / جهاز شئون البيئة 

الحزم  بعض  بتخصيص  البرنامج  يقوم  ك­  البيئية،  بالقوان¬  الالتزام  وتحقيق  البيئي  الأداء  لتحس¬  المصرية  الصناعة  دعم  الى  ويهدف 

التمويلية بقيمة إج­لية ١٤٥ مليون يورو لدعم الصناعات المصرية بجميع أنحاء الجمهورية لتوفيق أوضاعها البيئية. وهذه الحزم يشارك 

في Äويلها كل من بنك الاستث­ر الأوروÀ والوكالة الفرنسية للتنمية وبنك التعمÂ الألماÁ والإتحاد الأوروÀ بالإضافة إلي الحكومة المصرية. 

يتم إدارة برنامج التحكم فى التلوث الصناعي – المرحلة الثالثة من قبل وزارة البيئة / جهاز شئون البيئة من خلال وحدة إدارة البرنامج 

(PMU). ويعد البنك الأهلي المصري هو البنك الرائد المسئول عن إدارة المشروع مالياً بالإضافة إلى البنوك المشاركة وتشمل بنك قطر 

الوطني الأهلي (QNB)، البنك التجاري الدولي (CIB)، بنك التنمية الصناعية والع­ل المصري (IDBE). التمويل متاح للشركات الصناعية 

في جميع أنحاء الجمهورية.

لإتاحة التمويل، يجب على المشروعات المقترحة الالتزام بالا�:

١. أن يكون المشروع فى أحد القطاعات الآتية:

• مشروعات التحكم في التلوث: إنبعاثات الهواء والصرف الصناعي.

• مشروعات تعديل العملية الإنتاجية وخطوط الإنتاج ومشروعات تكنولوجيا الإنتاج الأنظف.

• مشروعات إدارة المخلفات الصناعية (داخل الشركة).

• مشروعات تحس¬ بيئة العمل.

٢. الإنتقال من عدم التوافق إلى التوافق مع قوان¬ البيئة في­ يتعلق بالملوثات المستهدفة التي يعالجها المشروع.

٣. ان يقوم المشروع المقترح بخفض أح­ل التلوث بنسبة ٥٠٪ لواحد على الأقل من الملوثات ذات الأولوية (لا ينطبق على مشاريع بيئة العمل).

٤. ان يكون المشروع المقترح قد تم إختياره بناء على دراسة جدوى بيئية / فنية.

٥. أن لا يقل عمر الشركة المنفذة عن خمس سنوات.

٦. يجب أن تزيد فترة إسترداد قيمة المشروع المقترح عن عامان.

ينبغي على الشركات الصناعية المهتمة بالتمويل من خلال برنامج التحكم في التلوث الصناعي – المرحلة الثالثة إتباع الخطوات التالية:

١. تقديم إست­رة مشاركة لوحدة تنفيذ البرنامج.

٢. الحصول على شهادة الجدارة الائت­نية بقيمة القرض من البنك الرائد أو احد البنوك المشاركة فى البرنامج.

٣. وفقاً للموافقة المبدئية على المشروع من وحدة تنفيذ البرنامج يتم إعداد وتقديم الدراسات الفنية وتشمل أ) إعداد دراسة التدقيق البيئي 

الخاصة بالمشروع المقترح؛ ب) إعداد دراسة تقييم الأثر البيئى للمشروع المقترح متضمنة تطبيق أفضل التقنيات المتاحة (BAT) والحصول 

على موافقة جهاز شئون البيئة؛ ج) إعداد خطة توفيق الأوضاع البيئية للمنشأة. ك­ يجب أن تتضمن خطة توفيق الأوضاع جدول زمني 

محدد لتنفيذ جميع الإجراءات اللازمة للشركة للوصول إلى التوافق البيئي الكامل وستخضع هذه الخطة لموافقة جهاز شئون البيئة.

٤. إعداد كراسة الشروط والمواصفات وطرحها وطلب العروض والتقييم والترسية طبقاً لإجراءات واشتراطات البرنامج اعت­دا على المبادئ 

الأساسية التالية:  أ) استخدام التمويل بطريقة اقتصادية و بكفاءة عالية ، ب) المنافسة العادلة والشفافية وتكافوء الفرص. يجب إرسال 

نسخة من العروض المقدمة وتقييم العروض لوحدة تنفيذ البرنامج لأخذ عدم الم­نعة.

مقدمة

الاشتراطات الخاصة بالتمويل

مسئولية الشركة طالبة التمويل



áكن للشركات الصناعية أن تقترض ما يصل إلى ٩٠٪ من التكلفة الاستث­رية للمشروع، وتعد هذه القيمة هي تكلفة المشروع مستحقة 

التمويل (PEC). وسيتم دفع منحة قدرها ١٠٪ من إج­لي التكلفة عند تحقيق الأهداف البيئية المتفق عليها بعد رصدها لمدة ١٢ شهراً 

من التشغيل التجريبي للمشروع .

بالإضافة الى منحة إضافية بنسبة ١٠٪ من تكلفة المشـروع مستحقة التـــمويل (PEC) للمـشروعات ذات العائد الاقتصـادي الضعيـــف 

( NPV سلبي و IRR <١٠٪). وسيتم دفع المنحة مباشرة إلى الموردين المتعاقدين في حالة تحقيق المشروع للأهداف البيئية المتفق عليها.

٥. توقيع الاتفاقية المالية مع أحد البنوك المشاركة والاتفاقية الفنية مع جهاز شئون البيئة.

٦. تنفيذ المشروع وتشغيله وصيانته لتحقيق المؤشرات البيئية التى تم الاتفاق عليها فى الاتفاقية الفنية.

٧. رصد وتقديم تقارير عن الانبعاثات لمدة ١٢ شهرا بعد التشغيل الناجح للمشروع.

الشروط الائتمانية الخاصة بمكون القروض الميسرة

تنفيذ  (قبل  التصميمية  السعة  الزيادة عن ١٠٪ من  تتجاوز  ألا  يتم دعمها بشرط  الإنتاجية  الطاقة  زيادة  عنها  ينتج  التي  المشروعات 

المشروع). وفي حالة زيادة الطاقة الانتاجية عن ١٠٪ إلى ٦٠٪. كحد أقصى áكن دعم المشاريع على أساس منحة تناسبية. 

تشتمل البنود غÂ المؤهلة للتمويل على الآï: الضرائب، الرسوم، والأراضي، وتكاليف التشغيل، ورسوم الإدارة وأي تكاليف غÂ مرتبطة 

مباشرة باستث­رات المشروع.

الفائدة 

فترة الس¨ح للسداد

فترة السداد

الحد الأقصى للتمويل 

الحد الأد® للتمويل

البنوك المشاركة

يصل الى ٩٠٪ من إج­لى تكلفة استث­رات المشروع.

٢٠ ٪ من التمويل فى حالة تحقيق الاهداف البيئية للمشروعات ذات العائد الإقتصادي الضعيف.

١٠٪ من التمويل في حالة تحقيق الأهداف البيئية للمشروعات ذات العائد الإقتصادي الجيد.

٩٠ ٪ من التمويل المتاح للمشروعات ذات العائد الإقتصادي الضعيف.

١٠٠٪ من التمويل المتاح للمشروعات ذات العائد الإقتصادي الجيد.

القروض بالعملة الأجنبية: 

٢-٣٪ أعلى من (Libor/Euribor) لمدة ٦ شهور بالإضافة إلى عمولة شهرية على أعلى رصيد 

مدين (واحد بالالف).

القروض بالعملة المحلية:

١-٢٪ أعلى من سعر كوريدور الإقراض للبنك المركزي المصري بالإضافة إلى عمولة شهرية على 

أعلى رصيد مدين (واحد بالالف).

١-٢ عام.

٥-٨ أعوام.

ما يعادل ١٥ مليون يورو للمنشأة الصناعية.

ما يعادل ٢٠٠ ألف يورو للمنشأة الصناعية.

 .(NBE) البنك الأهلي المصري البنك الرائد :  

  (CIB) البــنك التجــاري الـدولي ،(QNB) بنك قطــر الوطــني الأهــلي البنوك المشاركة:   

.(IDBE) بنك التنمية الصناعية والع­ل المصري   

التمويل المتاح

نسبة المنحة

نسبة القرض



يجب على الشركة الحاصلة على التمويل توقيع اتفاقية فنية مع جهاز شئون البيئة لتنفيذ المشروع والموافقة على الالتزام ·ا يلي:

١) تحقيق الأهداف البيئية طبقا للمؤشرات البيئية المتفق عليها، وتنفيذ خطة توفيق الأوضاع وفقاً للجدول الزمني الذى أقره جهاز شئون 

البيئة.

٢) الإلتزام بتنفيذ المشروع طبقاً للنطاق المتفق عليه، والجدول الزمني والتكاليف بالإضافة إلى اشتراطات موافقة تقييم الأثر البيئي. 

٣) وضع برنامج لرصد وتقييم المشروع والذي يشمل:

- الإحتفاظ ñلف كامل ومستقل لمستندات المشروع لتقدáها للمراجعة من قبل وحدة تنفيذ البرنامج.

- تنفيذ برنامج لمراقبة الإنبعاثات ذات الصلة بالمشروع لمدة ١٢ شهر وإحاطة وحدة تنفيذ البرنامج بالنتائج من خلال تقارير ربع سنوية. 

- تسهيل مهمة وحدة تنفيذ البرنامج للقيام بالزيارات الميدانية اللازمة للمتابعة والتقييم .

- مساعدة جهاز شئون البيئة فى رصد وتقييم آثار المشروع لمدة ٣ سنوات بعد التأكد من تحقيق الأهداف البيئية.

٤) الس­ح لوحدة تنفيذ البرنامج بنشر نتائج التقييم والدروس المستفادة من المشروع.

١. يتقدم المستفيد النهاö (المنشآه) إلي وحدة تنفيذ البرنامج (PMU) بجهاز شئون البيئة بإست­رة مشاركة في البرنامج مستوفاة البيانات 

الخاصة بالمشروع.

٢. تقوم وحدة تنفيذ البرنامج بإخطار المستفيد النهاö (المنشآه) والبنوك المشاركة بالبرنامج بشأن التقييم المبدö لإست­رة المشاركة.

٣. يتقدم المستفيد النهاö إلي وحدة تنفيذ البرنامج (PMU) بجهاز شئون البيئة بشهادة الجدارة الإئت­نية  بقيمة قرض المشروع من البنك 

الأهلي المصري أو أحد البنوك المشاركة. 

٤. تصدر وحدة تنفيذ البرنامج الموافقة المبدئية على المشروع خلال ١٥ يوماً في حالة استيفاء الشروط الأساسية للتمويل من تاريخ الحصول 

على شهادة الجدارة الائت­نية.

٥. يقوم المستفيد النهاö (المنشآه) بالبدء في إعداد دراسة التدقيق البيئي (وفقا للأدلة الإرشادية لبرنامج التحكم في التلوث الصناعي)، 

تنفيذ  المبدئية من وحدة  الموافقة  تاريخ الحصول على  البيئي في خلال ١٥ يوماً من  البيئية، ودراسة تقييم الأثر  خطة توفيق الأوضاع 

البرنامج.

الإتفاقية الفنية

 إجراءات وخطوات إتاحة التمويل من البرنامج

تشمل المستندات الأساسية المطلوبة لإتاحة التمويل للبنوك الآ¿:

١- طلب رسمي من الشركة المتقدمة للبرنامج مرفق به الموافقة المبدئية من وحدة تنفيذ البرنامج.

٢- مجموعة المستندات القانونية الكاملة (سجل تجاري جديد، البطاقة الضريبية، موافقة هيئة التنمية عند التأسيس ومستجدتها).

٣- معلومات مفصلة حول مالø الشركة وإدارتها.

٤- خطاب موقع من مراقب مالي معتمد بشأن الضرائب والتأم¬ الإجت­عي مصحوب به أخر إيصال دفع للتأمينات الاجت­عية.

٥- التقارير المالية المعتمدة لأخر ثلاث سنوات.

٦- دراسة جدوى للمشروع المقترح تنفيذه.

٧- تأكيد من المحكمة ينص على عدم وجود أحكام للإفلاس أو المظاهرات.

المستندات الأساسية المطلوبة للبنوك



٦. بعد الحصول على موافقة وحدة تنفيذ البرنامج على الدراسات الفنية يتم البدء في إعداد كراسة الشروط متضمنة المواصفات الفنية 

للمشروع على أساس الدراسة المقدمة .

٧. يتم بالتوازي مع إعداد كراسة الشروط والمواصفات الفنية للمشروع، الإتفاق مع أحد البنوك المشاركة علي الشروط التفصيلية للتمويل.

والترسية على الأقل سعرا والمقبول فنيا طبقا لاجراءات  ومالياً  العروض فنياً  المناقصة وتقييم  النهاö (المنشأة) بطرح  ٨. يقوم المستفيد 

واشتراطات برنامج التحكم في التلوث الصناعي. ويجب إرسال نسخة من كراسة الشروط والمواصفات والعروض المقدمة وتقرير تقييم 

العروض إلى وحدة تنفيذ البرنامج للحصول على عدم الم­نعة.

٩. يتم إعداد وتوقيع كل من الاتفاقية المالية مع البنك الأهلي المصري أو أحد البنوك المشاركة والاتفاقية الفنية مع جهاز شئون البيئة.

١٠. يقوم المستفيد النهاö بتوقيع العقد مع المورد.

١١. تقوم وحدة تنفيذ البرنامج ñتابعة المستفيد النهاû حول تنفيذ المشروع ويقوم البنك المقرض ñتابعة عملية الصرف طبقا لشروط 

الدفع بالعقد المبرم مع المورد.

١٢. تقوم المنشأة بإجراء برنامج الرصد الذاï للانبعاثات المرتبطة بالمشاريع لمدة ١٢ شهرا بعد بدء عمليات التشغيل. وتقديم نتائج تقارير 

الرصد مجمعة ربع سنوية إلى وحدة تنفيذ البرنامج بالإضافة الى بيانات عن أداء المشروع المتفق عليها قبل التنفيذ وبعده.

١٣. يتم إجراء رصد بشكل ربع سنوي والتحقق من نتائج المشروع من قبل جهاز شئون البيئة لض­ن تلبية الشركات الصناعية لالتزاماتها 

ñوجب الاتفاقية الفنية الموقعة.

١٤. وبعد أربعة تقارير متتالية تثبت تحقيق الأهداف البيئية، يقوم جهاز شئون البيئة بإصدار شهادة المطابقة التي تسمح للبنك المقرض 

بصرف المنحة.

لمزيد من الاستفسارات
لمزيد من الاستفسارات يرجى التواصل مع:

وزارة البيئة المصرية 
جهاز شئون البيئة

برنامج التحكم فى التلوث الصناعى - المرحلة الثالثة
٣٠ طريق مصر حلوان الزراعى - المعادى- القاهرة
تليفون: ٠٢٢٥٢٤٧٢٢٧  -  فاكس: ٠٢٢٥٢٦١٤١٩

البنك الأهلي المصري (البنك الرائد) 
قطاع الخدمات المالية الدولية (وحدة تنفيذ البرنامج)

١١٨٧ كورنيش النيل القاهرة
تليفون: ٠٢٢٥٩٤٥٢٤٥  -  فاكس: ٠٢٢٥٩٤٥٥٣٥

inter-loans@nbe.com.eg : البريد الإلكتروني

بنك التنمية الصناعية والعمال المصري
١١٠ شارع الجلاء،الأزبكية، 

القاهرة.
تليفون: ٠٢٢٥٧٧٩١٨٨

البنك التجاري الدولي
أبراج النيل ٢٣/٢١ 

شارع شارل دى جول، الجيزة.
تليفون: ٠٢٣٧٤٧٢٨٧٧

بنك قطر الوطني الأهلي
شارع شمبليون، قصر النيل، 

القاهرة.
تليفون: ٠٢٢٧٧٠٧٧٩٩

البنوك المشاركة

ملحوظة: محتويات هذا الكتيب مخصصة للمعلومات العامة فقط



 

 

ن القروض الميسرة والمنح مُكوِّ

- تقديم است¨رة المشاركة لوحدة تنفيذ البرنامج 
- طلب شهادة الجدارة الائت¨نية من احد البنــوك المشــاركة وتقدÈــها الى          

  وحدة تنفيذ البرنامج

تحضÊ الدراسات الفنية للمشروع وتشمل الآ¿ :
١. دراسة التدقيق البيئي

٢.خطة توفيق اوضاع
٣.دراسة تقييم اثر بيئى

- الموافقة على الدراسة الأئت¨نية من البنك الرائد / أحد البنوك المشاركة
- اجراءات طرح المناقصة وتقييم العروض:
١. إعداد كراسة الشروط والمواصفات
٢. طرح المناقصة واستقبال العروض

٣. تقييم العروض والترسية

- إصدار الموافقة النهائية من وحدة إدارة البرنامج
- توقيع الاتفاقية الفنية مع جهاز شئون البيئة

- توقيع الاتفاقية المالية مع احد البنوك المشاركة

تنفيذ المشروع المقترح :
١. توقيع العقد مع المورد 

٢. تنفيذ المشروع

الرصد والتقييم:
١. تنفيذ برنامج المراقبة الذاتية للشركة

٢. يقوم جهاز شئون البيئة بقياسات تأكيدية ربع سنوية

عدم صرف المنحة فى حالة 

عدم تحقيق الأهداف البيئية

الإجراءات الخاصة بالمناقصة غÊ متوافقة 
مع اشــترطات البرنـامج أو إذا Ó تحصـل 

الشركة على موافقة ائتـ¨نية نهائــــية 
من البنك

الدرسات غÊ مقبولة فنياً

إصدار الموافقة المبدئية من وحدة تنفيذ البرنامج

الدراسات مقبولة فنيا

• الحصول على عدم م­نعة من وحدة تنفيذ البرنامج 

• إصدار الموافقة المالية النهائية من البنك المقرض

المشروع غÊ مقبول فنياً  
و/ أو الشركة غÊ جديرة ائت¨نيا

صرف المنحة فى حالة تحقيق الأهداف البيئية


